

المجلة الجزائرية للدراسات الإنسانية

مجلة علمية محكمة تصدرها جامعة وهران 1/ أحمد بن بلة، الجزائر، كل ستة أشهر،

ISSN : 2716-7984

دعوة للنشر

يسر هيئة تحرير المجلة الجزائرية للدراسات الإنسانية أن تدعو الباحثين الراغبين في نشر

بحوثهم ودراساتهم بالمجلة وفق قواعد النشر المرفقة:

وترحب (المجلة الجزائرية للدراسات الإنسانية) بالإسهامات العلمية لجميع الباحثين من داخل الوطن وخارجه، في مجالات

العلوم الإنسانية بجميع فروعها:

- 1/ الدراسات الإسلامية: (الفقه، الأصول، العقيدة، الحديث، التفسير، القراءات...)، الحضارة الإسلامية: (السيرة النبوية، التاريخ الإسلامي، العلوم والفنون عند المسلمين، الأعلام...)/ التاريخ: بكل تخصصاته: (القديم، الوسيط، الحديث، المعاصر) - الآثار القديمة والإسلامية/ الإعلام والاتصال: (الصحافة المكتوبة، الصحافة الالكترونية...)- علم الوثائق والمكتبات.
- 2/ الأدب العربي بكل فروع ومجالاته: (الأدب الجزائري، الأدب العربي القديم والحديث والمعاصر، والأدب العالمي، الأدب الشعبي) السيميائيات، السرديات../ اللسانيات: (العربية، العامة، التطبيقية، التداولية، الغربية، المقارنة، العرفانية..). المستويات اللسانية ومجالاتها وموضوعاتها: (الصوتيات، الدراسات الصرفية والنحوية، المعجمية وصناعة المعاجم، الدلالة، الأساليب البلاغية...)/ تعليمية اللغات والمناهج التعليمية، تعليمية اللغة العربية للتناطقين بغيرها/ النقد الأدبي القديم، الحديث، والمعاصر، نقد سينمائي، نقد مسرحي/ الفنون بمختلف مجالاتها: (المسرح، الإخراج السينمائي، الفنون التشكيلية، الموسيقى، فن الرسم...).
- 3/ الترجمة: (الترجمة التحريرية، الشفوية، السمعية البصرية، القانونية.....).

يرجى من الباحثين الراغبين في نشر بحوثهم في هذه المجلة الالتزام بالقواعد التالية:

✓ أن تكون الدراسات لم يسبق نشرها مسبقا

✓ التقيد بالشروط العلمية والمنهجية المطلوبة في النشر والمتمثلة فيما يلي:

- بالنسبة للكتب: اسم المؤلف، عنوان الكتاب، دار النشر، مكان النشر، رقم الطبعة، سنة النشر، رقم الصفحة.
- بالنسبة للمجلة: اسم صاحب المقال، عنوان المقال، عنوان المجلة، مكان النشر، العدد، سنة النشر، رقم الصفحة.
- رسالة ماجستير أو دكتوراه: اسم المؤلف، عنوان الرسالة، اسم ولقب المشرف، رسالة دكتوراه/ماجستير، التخصص، الجامعة، الدولة، رقم الصفحة.

- بالنسبة لبحث في أعمال ملتقى أو مؤتمر: اسم المتدخل، عنوان المداخلة، اسم مؤتمر/ملتقى، المؤسسة المنظمة، تاريخ ومكان الانعقاد.
- بالنسبة لمراجع الانترنت : صاحب المقال، عنوان المقال، العنوان الإلكتروني كاملا، تاريخ التصفح، وتوقيت الأخذ عن هذا الموقع.
- ✓ تكتب الأعمال باللغة العربية، الانجليزية، الفرنسية، الاسبانية. مع ترجمة ملخص النص إذا كتب باللغة العربية إلى اللغة الانجليزية، وإذا كتب بغيرها يترجم إلى العربية وإلى الإنجليزية.
- ✓ تكتب الهوامش في كل صفحة، مع وضع قائمة للمصادر والمراجع في آخر المقال.
- ✓ يكتب المقال بصيغة الورد (word) باللغة العربية خط Traditional arabic وبحجم 16 في المتن و13 في الهامش، وباللغة الأجنبية خط Times new roman بحجم 16 في المتن و12 في الهامش
- ✓ لاتقل عدد صفحات كل بحث بما فيها الهوامش وقائمة المصادر والمراجع والملاحق عن 15 صفحة، ولا تزيد عن 20 صفحة.
- ✓ ما تنشره المجلة يعبر عن رأي صاحب المقال فقط. ولا يعبر عن رأي المجلة.
- ✓ تخضع المقالات للتحكيم السري من طرف خبراء مختصين.
- ✓ ترسل المقالات عبر البريد الإلكتروني:

mare@univ-oran1.dz

PEOPLE'S DEMOCRATIC REPUBLIC OF ALGERIA
Ministry of Higher Education and Scientific Research
Oran I, Ahmed Ben Bella University

The Algerian Journal of Humanities

Biannual peer-reviewed journal issued by Oran I, Ahmed Ben Bella University

Publishing rules at:

The Algerian Journal of Humanities

It's biannual peer-reviewed journal issued by Oran I, Ahmed Ben Bella University (Algeria). The journal aims at publishing different humanities research works and studies, as well as encouraging scholars to post their scientific articles, highlighting their creativity which serves scientific research in Algeria. The journal also gives emphasis to the scientific growth the country needs in order to keep up with scientific developments and to serve science and humanity.

The Algerian Journal of Humanities welcomes scientific contributions of all researchers within home country as well as outside in the field of the humanities in all branches:

1. Islamic studies: Fiqh (Islamic jurisprudence), Islamic legal sources, religion, Hadith; Interpretation,...

Islamic civilization: Al-Sharia al-Nabawiyya (Prophetic biography); Islamic history; Muslims' science and arts; History in all its subjects: ancient, medieval, modern and contemporary/ Islamic antiquities/ Media and communication: written press, electronic press, .../ Documentation and library sciences.

2. Arabic literature with all its branches and fields: Algerian literature; ancient Arabic literature; modern and contemporary literature; world and folk literature; semiotics and narrative.../ Linguistics: Arabic, general, applied, deliberative, western, comparative...; Levels of linguistics with its fields and subjects: phonetics, studies of morphemes and grammar, lexicography and lexicology, semantics, rhetorical methods, .../ Language teaching and teaching methods: Arabic teaching for non-nativespeakers/ Ancient literature, modern

and contemporary literature, criticism, film criticism, drama criticism,.../Art with all its fields: drama, film producing, plastic arts, filmmaking, painting,...

3. Translation: translation, interpretation, audio-visual translation, legal translation...).

Researchers are kindly requested to conform to the following rules:

- Researchers' work has not been already published.
- Complying with the scientific and methodological requirements requested in publishing as follows:
 - a- Books: Author's name, book's name, editing house, publishing place, edition number, publishing year and page number.
 - b- Journals: Article's author's name, article's name, name of the journal, the place where the article was issued, the issue number, the year of publication and the page number
 - c- Master and doctoral thesis: author's name, thesis subject, thesis supervisor, PhD/Master thesis, your specialty, the college's name, the country's name, the page number
 - d- Paper presented at a conference: Speaker's name, title of the presentation, conference name, conference topic, organizing institution name, date and place of the conference.
 - e- Online references: author's name, title of work, URL home page (Internet address), retrieved month, day, year, time of retrieval from URL Homepage.
- Works will be written in Arabic, French, English and Spanish with a translated summary: the summary written in Arabic will be translated in English and if written not in Arabic, it will be translated in both Arabic and English.
- Margins are written in every page including the complete reference list at the end of the article.

- The article will be written in (word) using Traditional Arabic write policy, font size 16 for paragraphs and 13 for margins. For foreign languages, Times New Roman, font size 16 for paragraphs and 12 for margins.
- The article will be at least 15 pages included margins, references and sources list, supplement documents and won't exceed 20 pages.
- Published works express only their respective author's opinion.
- Articles are subject to the confidential arbitration of relevant experts.

Submit your articles to The Algerian Journal of Humanities at: mare@univ-oran1.dz